

# 海巡

《本刊刊名集自孫中山先生墨寶》

第23期 民國九十五年十月

NO.23 Oct. 2006

## 封面說明

總統秋節期間視導慰勉  
海巡署基層同仁辛勞

## Jacket description

President Chen visited Coastal  
Guard Administration during  
Moon cakes festival period to  
appreciate their efforts



## 目次 CONTENT

### 聚焦報導

- 2 總統秋節期間視導慰勉海巡署基層同仁辛勞 文、圖 | 張森泰  
6 深耕海洋教育與研究的果實－「2006東沙生態研習營」 文、圖 | 王慶殷  
10 行政院海岸巡防署舉辦－「員工心理健康及諮商輔導」研討會 文 | 王立仁 圖 | 于維芬  
13 海巡論壇合併辦理第4季慶生會 活動多元活潑 海巡同仁參與踴躍 文 | 許震雄 圖 | 王立仁

### 業務解析

- 17 淺談我國海岸巡防對於空巡的運用 文 | 林安台

### 海洋論壇

- 23 行政院海岸巡防署出席第3屆亞裔有組織犯罪暨恐怖活動國際會議紀實 文、圖 | 游乾賜、范以偉、劉劭儀  
30 海巡署於「暫定執法線」護漁工作暨相關問題研析 文 | 鄭裕民  
38 論中國漁船越界捕魚之處分-以布袋海巡隊為例 文、圖 | 李應冠  
44 大陸漁工來台衍生危安問題淺析 文、圖 | 沈大祥、陳威志、麗雪

### 溫老師園地

- 52 如何做好適應不良人員之心理輔導 文 | 林盈州  
56 嗨!你心理健康嗎? 文、圖 | 許茗瑜  
58 岸巡八一大隊心理諮商輔導研習後記 文 | 蘇士璋

### 海域執法

- 60 東港安檢所協助漁民搶救漁船－順正興2號 文、圖 | 姚南宏  
62 油價波動油蟲暗蝕政府良意 海巡嚴厲執法維護經濟秩序 文、圖 | 黃聰正  
65 記海巡署布袋海巡隊破獲「晉鋒號」漁船盜賣政府漁業補助用油案 文、圖 | 周政雄

### 海巡人物誌

- 68 海巡署推動「性別主流化」-首派女性同仁擔任一線單位主管 文 | 李凱真 圖 | 王立仁

### 海巡天地

- 72 強化機關人力結構 展現海巡維安決心 文 | 蘇奕儒  
75 士官訓實記 文 | 葉忻浩  
77 和星艦上點點滴滴 文、圖 | 洪銘聰

### 其他

- 81 稿約

## Focus Report

- 2 President Chen visited Coast Guard Administration during Moon festival to appreciate their efforts  
Article, photos | Chang Sheng-tai
- 6 The achievements of marine education and research – “2006 Dong-sha Ecological Seminar”  
Article, photos | Wang Qing-yin
- 10 The seminar of "Psychological Health and Consultation for the Employees" by the Coast Guard Administration, Executive Yuan  
Article | Wang Li-jen Photos | Yu Wei-feng
- 13 The Coast Guard Forum United with the 4th Season's Birthday Party - The Guardians Eagerly Joined the Diverse Activities  
Article | Hsu Zhen-xiong Photos | Wang Li-jen

## Operations Profile

- 17 Introduction of the Application of Air Patrol  
Article | Lin An-tai

## Maritime Forum

- 23 On-the spot report of the third International Conference on Asian Organized Crime and Terrorism attended by The Coast Guard Administration, Executive Yuan, R. O. C.  
Article, photos | You Chian-tshiz, Fan Yee-wei, Liu Shao-yi
- 30 Review of relevant protective fishery tasks of “Temporary Enforcement Line” by the Coast Guard Administration  
Article | Cheng Yu-Ming
- 38 The penalty on the fishing vessels from Mainland China to cross-boarder fishing activities-Case of Bu-Dai Coast Patrol Corps  
Article, photos | Li Ying-guan
- 44 Analysis of security issues created by fishermen from Mainland China  
Article, photos | Sheng Da-xiang, Chen Wei-zhi, Tu Li-xue

## Counseling Field

- 52 Psychological consultation for the enlist men who didn't adapt their service  
Article | Lin Ying-zhou
- 56 Hi! Are you mentally healthy?  
Article, photos | Hsu Ming-yu
- 58 The Review of Psychological Consultation Seminar by Coast Guard 81st Brigade  
Article | Su Shi-wei

## Maritime Law Enforcement

- 60 Tung-Kang Inspection Office Assisted the Fishermen to Rescue the Fishing Vessel – Shun-Zheng-Hsing No.2  
Article, photos | Yao Nan-hung
- 62 The Goodwill of Government Was Destroyed By Oil Merchants Strict enforcement by Coast Guard Administration to protect the economic order  
Article, photos | Huang Cong-zheng
- 65 Review of the illegal oil trading of fishing vessel “Jin-Feng-Hao” investigated by Bu-Dai Coast Patrol Corps  
Article, photos | Chou Zheng-xiong

## People Profile

- 68 The Coast Guard Administration advanced “Gender parity” Firstly assign female to work as managerial position  
Article | Lee Kai-jen Photos | Wang Li-jen

## World of Ocean Patrol

- 72 Strengthen organizational manpower structure! Display the ambition for safety maintenance of coastal guard  
Article | Su Yi-ru
- 75 On-the-spot report of training soldiers  
Article | Yeh Xin-hao
- 77 Retrospect on the Ho Hsing Patrol Vessel  
Article, photos | Hung Ming-Cong

## Other

- 81 Instructions for Authors  
The Editing Team

出版者 行政院海岸巡防署  
發行人 王進旺  
總編輯 謝添進  
副總編輯 張念中  
編輯委員 林欽隆、林肇成、簡博機、張德浩、蕭文彬、吳金碧、鄧國藤、朱文彬、濮海清、許順景、張千姬、楊新義、劉建國、范以偉、洪淑姿、姚洲典、徐家驊、許啟業、孫世亮、林安台

主編 吳宇櫻  
執行編輯 王立仁、李凱真  
美術設計 連玉蘭  
印刷 炬擘企業有限公司  
電話 (02)29175830  
法律顧問 陳佳瑤  
地址 116台北市興隆路3段296號  
電話 (02)22399201轉266755-7  
傳真 (02)82301184  
網址 www.cga.gov.tw  
電子信箱 periodical@cga.gov.tw  
截稿日期 每單月份5日  
發刊日期 每雙月份15日  
創刊日期 中華民國92年2月1日  
出版日期 中華民國95年10月15日  
出版品 2009200056  
統一編號 1727-6640  
I S S N 1727-6640

中華郵政台北誌字第25號登記為雜誌交寄  
如欲轉載敬請依著作權法規定辦理

Publisher / Executive Yuan Coast Guard Administration

Publisher / Wang Ginn-wang

Editor in Chief / Hsieh Tien-jin

Vice Editor in Chief / Chang Nian-chung

Editor panel /

Lin Chin-long, Lin Jaw-cherng, Chien Po-chi, Chang The-ao, Shiau Wen-ben, Wu Jin-bi, Deng Guor-terng, Chu Wen-pin, Pwu Hei-ching, Hsu Shun-ching, Chang Chien-chi, Yang Xin-yi, Liu Chien-kuo, Fan Yee-wei, Shu Tzu-hung, Yao Chou-Tien, Shyu Jia-hwa, Hsu Chz-yeh, Sun Shih-Liang, Lin An-tai

Head Editor / Wu Yeu-ing

Executive Editor / Wang Li-jen, Lee Kai-jen

Visual design / Lien Yu-lan

Printer / GIANT Enterprise Co., Ltd.

TEL / (02)29175830

Legal Counsel / Chen Jia-yao

Address / 296, Sec-3, Hsing Lung Road, Taipei, Taiwan, ROC  
116

TEL: (02)22399201, ext 266755-7

FAX: (02)82301184

Web page: www.cga.gov.tw

Email address: periodical@cga.gov.tw

Manuscript cutoff: The fifth day of every odd month

Publishing date: The fifteenth day of every even month

Initial release date: Feb. 1, 2003

Date published: Oct. 15, 2006

Library catalog number: 2009200056

ISSN / 1727-6640

ROC Postal Administration registration: Taipei, periodical No. 25, for forwarding as print magazines. Reprint is subject to compliance with relevant copyright protection laws and regulations.